
13 تا 16 آبان ماه امسال پانزدهمین نمایشگاه فناوری نانو در نمایشگاه 
بین المللی تهران با حضور پرشـــورتر شـــرکت های فناوری، اســـتارتاپی و 
دانش بنیان برگزار خواهد شد. نمایشگاهی که هر سال پرفروغ تر از سال 
قبل ظاهر می شـــود و بهانه ای برای آشـــنایی بیشـــتر علاقه مندان به علم 
فناوری با حوزه نانو و ایجاد ارتباط بین شرکت ها و صنایع مختلف است 
تا به این واسطه صنایع بتوانند نیازهای خود را از تولیدات داخلی تأمین 
کرده و به رونق بیشتر اقتصاد کشور کمک کنند. در نمایشگاه سال گذشته 
90 شرکت حضور فعال داشتند اما تعداد دقیق شرکت هایی که قرار است 
در نمایشگاه امسال حضور داشته باشند هنوز مشخص نیست، با این 
حال تاکنون حضور 10 شرکت قطعی شده است. برای آشنایی بیشتر با 
کیفیت برگزاری نمایشگاه پانزدهم با علی طهاری، مدیر کریدور فناوری 

تا بازار گفت و گو کرده ایم که در ادامه می خوانید.

نمایشگاه فناوری نانو نخستین بار در سال 13۸۷ آغاز به کار کرد و تاکنون 14 دوره 
برگزار شده است. از روند شکل گیری این نمایشگاه و اهمیت برگزاری آن آغاز کنیم. 
نمایشگاه نانو یکی از قدیمی ترین نمایشگاه های حوزه فناوری در کشور است 
کـــه پانزدهمیـــن دوره آن امســـال برگزار می شـــود. دوره های اول این نمایشـــگاه 
بیشـــتر روی ترویج آموزش و حوزه دانشـــگاهی بوده است. علت ترویجی بودن 
گر به 15 یا 20 سال قبل  این نمایشگاه طی سال های گذشته نیز این بوده که ا
برگردیم تعداد افرادی که در کشور با این فناوری آشنا بوده اند محدود بوده و ما 
شرکت ها و محصولات فعالی را در این حوزه نداشتیم. اتفاقی که با تلاش های 
ســـتاد نانو برای راهبری نمایشـــگاه افتاده، این است که سال به سال به تعداد 
شـــرکت ها و محصولات بر حجم بازار نانو اضافه شـــده و می توانید یک ســـیر 
تکاملی را در نمایشگاه فناوری نانو ملاحظه کنید. زمانی حضور شرکت ها در 
این نمایشگاه خیلی پررنگ نبود اما به مرور زمان این حضور پررنگ تر می شود. 
نکتـــه دیگـــر اینکه به مرور زمان کیفیت حضور شـــرکت ها هـــم تغییر می کند. 
به عنوان مثال، زمانی شرکت هایی با حجم بازار به نسبت پایین وجود داشتند 
اما در حال حاضر شرکت های بزرگی حضور دارند که روی حوزه نانوکاتالیست 

یا دارو فعالیت می کنند که حجم صادرات و بازار خوبی دارند. 

به جز نگاه ترویجی، نمایشگاه نانو در سال های اخیر اهمیت اقتصادی و تجاری 
هم پیدا کرده است. جایگاه نمایشگاه از این حیث را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

چه میزان از تحولات بازار نانو را در جریان نمایشگاه رصد کردید؟
کل حجـــم بـــازار نانو در ســـال 1401 حدود 30 هزار میلیـــارد تومان )همت( بوده 
که می توان بخشـــی از این شـــرکت ها را در نمایشـــگاه نانو مشـــاهده کرد؛ البته 
تمـــام شـــرکت های نانویـــی حاضر نیســـتند امـــا می توان خلاصه و گزارشـــی از 
توانمندی های آنها را در این نمایشگاه ملاحظه کرد. حدود سه سال گذشته 
تلاش بر این بوده که گام به گام نمایشـــگاه نانو به ســـایر نمایشـــگاه های دنیا 
نزدیک شود. نمایشگاه های مختلف نانو در دنیا وجود دارند، به عنوان مثال 
کره جنوبی، چین و ژاپن نمایشگاه نانو برگزار می کنند و می توان گفت ایران تنها 
کشوری در خاورمیانه است که نمایشگاه نانو برگزار می کند. همه اینها نتیجه 
تلاش ها و رشـــد فناوری نانو اســـت که اهمیت آن را در کشـــور نشان می دهد و 
این باعث شده تلاش بر این باشد تا شرکت ها گام به گام بیشتر در این فضا 
حضور داشته باشند و نمایشگاه نانو هم از یک نمایشگاه ترویجی آرام آرام به 
سمت نمایشگاه تجاری حرکت کند. به عبارتی، به دنبال آنیم که تا دو سال 
آینده یک نمایشـــگاه تجاری کامل را در حوزه فناوری نانو داشـــته باشیم. این 
ذهنیتی است که در مجموعه ما وجود دارد و برای آن هم تلاش می کنیم. علت 
محقق نشدن کامل آن هم به این دلیل است که ما در برهه ای با موضوع کرونا 
و چالش های دیگر مواجه شـــدیم که همین امر باعث شـــد برگزاری نمایشگاه 
بـــه مـــدت 2 تا 3 ســـال کنســـل شـــود. به دنبـــال آن، ذهنیتی که درباره توســـعه 
نمایشگاه فناوری نانو داشتیم به تعویق افتاد. اما امسال تلاش بیشتری کردیم 
که طی صحبت های مختلفی که با شـــرکت ها داشـــتیم، نمایشگاه با سرعت 
بیشـــتری به ســـمت فضای تجاری شـــدن حرکت کند و ما هم شـــاهد حضور 
شـــرکت های خوب حوزه فناوری نانو باشـــیم. به عنوان مثال، در ســـال جاری 
برخی از شرکت های تولیدکننده نانوکاتالیست در نمایشگاه حضور خواهند 
یافت. البته این شـــرکت ها ســـال گذشته نیز در نمایشگاه حضور داشتند اما 
امســـال پرقدرت تـــر حضور پیـــدا خواهند کرد. علاوه براین، امســـال حوزه های 
دارو و سرمایه گذاری را خواهید دید. در کنار این حوزه ها، حوزه های سلامت، 
نفت و گاز و پتروشیمی، زنجیره فولاد، شیلات و کشاورزی، تجهیزات و حوزه 
زیرســـاختی نیز در نمایشـــگاه امســـال حضور خواهند داشـــت. همچنین در 
یم شـــرکت های خوبی هم  حـــوزه آب هـــم رایزنی هایی انجام داده ایم و امیدوار
حضور داشته باشند. درواقع می توان گفت کیفیت شرکت ها نسبت به سال 

گذشته بهتر شده است.
 

در ســـیری که از چند ســـال پیش در نمایشـــگاه آغاز شـــد، نمایشگاه از ترویجی 
و آموزشـــی بودن به ســـمت تجاری شـــدن پیش رفته است. این تغییرات که بعد 
از دوره کرونا به وجود آمد چه ســـیری را طی کرد تا نمایشـــگاه به ســـمت تجاری 

شدن پیش رود؟
اولیـــن مشـــکلی کـــه داشـــتم این بـــود که در ســـال 1400 بـــه دلیل کرونـــا امکان 
برگزاری نمایشگاه وجود نداشت. اولین سالی که بعد از کرونا نمایشگاه برگزار 
شـــد ســـال 1401 بود که ســـالن های 44، 5 و 6 خلیج فارس به نمایشـــگاه نانو 
اختصاص یافتند. اما اتفاقات ســـال 1401 باعث شـــد رونق نمایشـــگاه نانو و 
سایر نمایشگاه های کشور کاهش یابد که روی تعداد بازدیدکننده ها اثر جدی 
گذاشت و استقبال از نمایشگاه به نسبت نمایشگاه های قبل پایین آمد. سال 
گذشـــته اوضاع بازدیدها بســـیار بهتر شـــد و ما هم به سمت جانمایی آنلاین و 
دعوت از شـــرکت ها پیش رفتیم. امســـال هم نسبت به سال گذشته استقبال 

شرکت ها خیلی بیشتر است. 

عاملی که باعث می شود نمایشگاه بیشتر مورد استقبال قرار گیرد، حضور تعداد 
بیشتر شرکت هاست یا عامل دیگری در این میان دخیل است؟ 

عاملی که باعث می شود شرکت ها بیشتر استقبال کنند، این است که نه فقط 
این نمایشگاه بلکه هر نمایشگاهی، آورده ای برای آنها داشته باشد. ما تلاش 
می کنیم توســـعه بازار برای شـــرکت های حاضر در نمایشگاه نانو اتفاق بیفتد. 
ممکن است یک شرکت در نمایشگاه موفق به فروش محصول نشود. به عبارتی 
ممکن است مرحله آشنایی یک شرکت با مشتری تا فروش محصول، مقداری 
زمان بر باشـــد اما ما با همکاری دبیرخانه نمایشـــگاه و کمک نهادهایی که در 
حوزه فناوری مشغول به کارند، در تلاشیم فضایی را فراهم کنیم تا شرکت ها با 
مشتریان جدید و شرکای خارجی آشنا شوند و به عبارتی، فضاهای جدیدی 
را در اختیار شرکت ها قرار دهیم. برخی شرکت ها نیازی به این کار ندارند اما 

برای بسیاری از شرکت ها این کار می تواند کمک کننده باشد. 

بخش میکرو هم سال گذشته در نمایشگاه نانو غرفه مجزایی داشت. 
بله. از سال 1401 شورای عالی انقلاب فرهنگی توسعه فناوری های میکرو را به 
ستاد نانو واگذار کرده است. از سال گذشته، همکاران ستاد فضا و برنامه ای 
را برای توسعه فناوری های میکرو آماده کرده اند. سال قبل، از آنجایی که آغاز 
فعالیت ستاد در حوزه میکرو بود، یک غرفه 36 متری در سالن خلیج فارس در 
اختیار آنها قرار گرفته بود اما امسال دو سالن به نمایشگاه نانو اختصاص یافته 
که یکی از آنها سالن 44 یا خلیج فارس است که به طور کامل به سالن فناوری 
نانو اختصاص یافته و سالن 5 یا ملل هم به طور کامل به حوزه میکروالکترونیک 
اختصاص پیدا کرده است. روی حوزه میکروالکترونیک با کمک بخش های 
مختلفی چون وزارت صمت، مرکز همکاری های تحول و پیشـــرفت و برخی 
شرکت های خصوصی بزرگ رایزنی هایی از این حیث انجام شد که محصولات 
حوزه میکروالکترونیک در حال حاضر در کشور تولید شده و در زندگی مردم 
هم جاری اســـت. نیاز اســـت روی این مســـاله تمرکز ویژه ای به دلیل اهمیت 
استراتژیک آن صورت بگیرد. همکاران ستاد نانو با بخش ها و وزارتخانه های 
مختلف وارد بحث و گفت وگو شـــدند تا امســـال بتوانیم یک برنامه منســـجم 
را در حوزه میکروالکترونیک داشـــته باشـــیم. می توان گفت نمایشـــگاه نانو در 
حـــوزه »هارد تـــک« )فناوری های ســـخت( یکی از مهم ترین نمایشـــگاه هایی 
یم اما  یادی دار اســـت که در کشـــور برگزار می شود. ما نمایشگاه های صنعتی ز
نمایشگاه های »های تک« )فناوری( کشور بسیار محدود ند که شاید کمتر از 
سه یا چهار نمایشگاه باشند. به عبارتی، نمایشگاه »هارد تک« نانو مهم ترین 

نمایشگاه تکنولوژی کشور است. 

اشـــاره کردید که نمایشـــگاه نانو تا دو ســـال آینده یک نمایشگاه تجاری خواهد 
شد. در نمایشگاه امسال چگونه برای تحقق این هدف برنامه ریزی کردید؟

مـــا در حـــال حرکـــت به ســـمت تجاری شـــدن کامـــل نمایشـــگاه نانوییم. این 
درحالی اســـت که تمام نمایشـــگاه های فناوری دنیا از جنبه های غیرتجاری 
ماننـــد آمـــوزش هم برخوردارنـــد. اما با این اوصاف، یکی از محورهای اصلی ما 
در نمایشـــگاه امســـال توجه ویژه به توســـعه شرکت هاســـت. توسعه شرکت ها 
به گونه ای اتفاق می افتد که یک جنبه آن موضوع ارتباط صنایع با فناوران و به 
عبارتی، آشنایی صنایع با توانمندی های فناوری نانو در کشور است که ستاد، 
برنامه هـــای مختلفـــی را در ایـــن فضا دارد. یکی از این برنامه ها، موضوع ترویج 
صنعتی است که در همکاری کامل با کار گروه صنعت و بازار در حوزه های 
مختلف تلاش می کنند. ما به عنوان دبیرخانه نمایشـــگاه امســـال، کاری که از 
یم که به ثمر بنشیند،  ابتدای سال به صورت جدی پیگیری کرده ایم و امیدوار
برگزاری رویدادهای به هم رســـانی در حاشـــیه نمایشـــگاه اســـت. ما از ابتدای 
ســـال با همکاری شـــبکه تبادل فناوری، فضایی را آغاز کردیم. شـــبکه تبادل 
کره  کنون با 3۷ هلدینگ صنعتی وارد مذا هم تا آنجایی که بنده اطلاع دارم تا
شـــده و تـــلاش کـــرده تقاضاهای صنعتـــی آنها را جمع آوری کند. ما براســـاس 
تقاضـــای ایـــن هلدینگ ها و مجموعه های بزرگ صنعتی و اقتصادی، تلاش 
می کنیـــم شـــرکت های متناظـــر را حاضـــر کرده و جلســـات B2B را هماهنگ 
یم حین برگزاری نمایشـــگاه، فراینـــدی را در حوزه بازار داخلی  کنیـــم و امیدوار
با این شـــرکت ها داشـــته باشـــیم تا از این طریق، شرکت های فناور و نانویی ما 
بتوانند توانمندی های خود را در اختیار صنایع شـــرکت های بزرگ صنعتی و 

هلدینگ های اقتصادی قرار دهند. 

رقمی از حجم فروش شرکت ها بعد از نمایشگاه سال گذشته دارید؟
نکتـــه ای کـــه وجود دارد این اســـت که نمی توان حجم فـــروش را به عنوان مثال 
بلافاصلـــه بعـــد از اتمام نمایشـــگاه محاســـبه کرد. یکی به این دلیل که ســـال 
مالی شرکت ها معمولا آخر اسفند است و تا جمع بندی صورت مالی و تهیه 
یابی تاثیر نمایشگاه بر حجم فروش شرکت ها  اظهارنامه، چنین پیمایشی و ارز
یم.  دشوار است، اما ما امسال به صورت جدی این موضوع را در دستورکار دار
بعد از نمایشگاه هم به شرکت ها گزارش می دهیم، به عنوان مثال با همکاری 
شـــبکه تبادل تلاش می کنیم روند به ثمر نشســـتن شـــرکت های نانویی را که در 
نمایشگاه حاضر شده و رویدادهای B2B برای آنها برگزار شده را پیگیری کنیم. 
موضوعی که همواره در رویدادها گم می شود، این است که تمام انرژی ها صرف 
برگزاری رویداد می شود و کاری برای برنامه های بعدی که قابل پیگیری بوده و 
مهم تر از موضوع اصلی است، انجام نمی شود. اما امسال با همکاری شبکه 
تبادل فناوری این پیگیری را بعد از نمایشگاه خواهیم داشت تا بتوانیم شرایطی 
را فراهم کنیم که شرکت ها در حوزه بازار داخلی با مشتریان جدید روبه رو شوند. 
شـــما این را در نظر داشـــته باشید که شرکت ها فهرستی از مشتریانی دارند که 
همیشـــه با آنها کار می کنند. تلاش ما این اســـت که در حوزه بازار داخلی این 
همکاری ها را گسترش دهیم و بتوانیم فهرست مشتریان شرکت های نانویی 

را در بازار داخل توسعه دهیم. 

گزارشی درخصوص میزان تاثیر و نتیجه برگزاری جلسات B2B دارید؟
بخشی از این داده ها در دست خود شرکت هاست و جزء مسائل خصوصی 
شرکت ها محسوب می شود. ما به عنوان نهادی که مجری برگزاری نمایشگاهیم 
شاید درست نباشد که از لحاظ حرفه ای ورود کنیم و بخشی از این اطلاعات 
نیز از ســـوی شـــرکت ها مطرح نمی شـــود. سال گذشته یکی از شرکت ها به طور 
شخصی از هیاتی خارجی برای حضور در نمایشگاه دعوت کرده بود، از این 
رو ما خیلی وارد تعاملات و مباحث این شرکت نشدیم. امسال در بخش هایی 
که ما تلاش می کنیم برای شـــرکت ها مشـــتری هماهنگ کنیم، هدف مان این 
اســـت که به شـــرکت ها کمک کرده و وضعیت آنها را پیگیری کنیم؛ گاهی نیز 
می توانیم تســـهیلگری هایی را انجام دهیم که این ارتباط تا آخر ســـال یا ســـال 
آینده به نتیجه و ثمر برسد. رویدادهای تبادل فناوری معمولا زمان بر است و 
بین یک تا ســـه ســـال زمان می برد تا موضوعی به نتیجه برســـد، بنابراین گاهی 

نمی توان در برهه ای، رقم تاثیرگذار بر بازار داخل را برآورد کرد. 

تقویت بعد تجاری نمایشـــگاه بدون توجه به حوزه بین المللی محقق نخواهد 
شـــد. حضور شـــرکت ها و هیات های بین المللی در نمایشـــگاه امســـال چگونه 

برنامه ریزی شده است؟
در حوزه صادرات برنامه ای را طبق فضای عمومی موجود داریم و تلاش ما این 
است که امسال میزبان هیات های خارجی باشیم. هدف اصلی ما هم بحث 
برگزاری جلسات B2B بین هیات های خارجی و شرکت های توانمند داخلی 
در حاشیه نمایشگاه نانو است. مساله دیگری که در دستورکار ما قرار دارد،  این 
است که در بعضی حوزه ها لازم است از حیث همکاری های تحقیق و توسعه 
اتفاق بیفتد. از این رو با برخی از مراکز مطالعاتی، پژوهشـــکده ها و مراکزی که 
روی توسعه محصول در کشورهای مختلف کار می کنند وارد مذاکره و مباحثه 
شده ایم و امیدواریم فضا به سمتی پیش برود که تلاش های ما به ثمر نشسته و 
بتوانیم میزبان این هیات ها در داخل کشور باشیم و رویدادهای  B2Bخوبی را 
با هیات ها برگزار کنیم. این مساله هم با توجه به اینکه سالن خلیج فارس به حوزه 
فناوری اختصاص یافته و شرکت ها غرفه های مدنظر خود را انتخاب کرده اند، ما 
اطلاعات دقیقی از اسامی شرکت ها در اختیار داریم و همچنین با محصولات 

و فناوری هایی که در نمایشگاه عرضه خواهند کرد، آشناییم و همین امر کمک 
می کند که سریع تر بتوانیم با طرف خارجی و حتی طرف داخلی وارد مذاکره شده 
و این رویدادها را هماهنگ کنیم. موضوع دیگری که امسال پیگیری می کنیم و 
امیدواریم روی موضوع بین الملل به وقوع بپیوندد، میزبانی از شرکت های خارجی 
به عنوان غرفه دار است. زمان کرونا که غرفه دار خارجی نداشتیم اما از بعد کرونا 
تلاش برای محقق شـــدن این روند آغاز شـــد و امســـال روی این موضوع متمرکز 
شـــده ایم و تلاش مان بر این اســـت که بتوانیم میزبان چند شـــرکت خارجی در 
نمایشگاه پانزدهم باشیم که مزیت های متعددی دارد. اولین مزیت این است 
که فضای ذهنی شرکت های خارجی را نسبت به توانمندی داخلی در اختیار 
ما قرار می دهد. موضوع دیگر این است که شرکت های ایرانی آرام آرام وارد فضای 
جدی رقابت در حوزه بین الملل می شوند و برای ادامه فرآیند رشد با کمک خود 
شرکت ها، موضوع رقابت اتفاق بیفتد. بحث بعدی روی موضوع همکاری های 
بین المللی اســـت. بســـیاری از شـــرکت های فناوری داخلی با همکاری های 
فناورانه و همکاری بین المللی موفق به گسترش تحقیق و توسعه خود شده اند. 

آیا می توان حضور این هیات های تجاری را در راستای توسعه و بین المللی سازی 
نمایشگاه دانست؟ 

بلـــه، ایـــن کشـــورها درواقع شـــامل شـــرکت های خارجی هســـتند. مـــا بین این 
 B2B شـــرکت های خارجی و شـــرکت های حاضر در نمایشـــگاه جلســـه های
برگزار می کنیم. هدف ما از چنین جلساتی، دعوت از شرکت هایی است که 
خریدار محصولات ایرانی و علاقه مند به آنها بوده یا به دنبال ایجاد همکاری 

با شرکت های ایرانی باشند.
 

کدام کشورها در نمایشگاه امسال حضور خواهند داشت؟
امسال کاتالوگ نمایشگاه و کاتالوگ پذیرش هیات را به زبان های روسی، چینی، 
عربـــی، انگلیســـی و ترکی اســـتانبولی آماده کرده ایـــم و با کمک مجموعه های 
مختلف، وزارت امور خارجه، سازمان توسعه تجارت و بخش رایزنان بازرگانی 
این ســـازمان، صحبتی با رایزنان فرهنگی داشـــته ایم. موضوع کمک گرفتن از 
کـــز تجـــاری کـــه در خارج از کشـــور فعال هســـتند، موضوع کمـــک گرفتن از  مرا
کارگزاران )کارگزاران حوزه بین الملل( نهادهای مختلف نظیر کارگزاران معاونت 
یم با تلاشی که  علمی، کارگزاران صندوق نوآوری شکوفایی است که امیدوار
صورت می گیرد، بتوانیم از کشورهای منطقه و کشورهای عنوان شده، پذیرش 
میهمان و هیات داشـــته باشـــیم. هنوز حضور تمام کشـــورها قطعی نشـــده اما 
یـــم نیـــز حضور برخی از آنها را دشـــوار کرده اســـت. فعالیت ما از  مباحـــث تحر
این حیث که به زبان های مختلف کاتالوگ آماده کرده ایم، بســـیار گســـترده تر 
شده  است. درحال حاضر حضور 10 کشور در نمایشگاه نانوی امسال قطعی 
یه، آفریقای  شده که شامل روسیه، هند، افغانستان، عراق و مالزی، چین، سور
یم که هم تعداد شرکت ها و هم تعداد  جنوبی، نیجریه و لهستان است. امیدوار

کشورها افزایش پیدا کند. 

با کدام کشورها برای حضور در نمایشگاه پانزدهم مذاکره شده  است؟
ما صحبت با کشـــورهای منطقه را مانند عراق، افغانســـتان، کشـــورهای حوزه 
خلیج فارس، ترکیه، حوزه CIS مانند ازبکستان و قزاقستان را آغاز کرده  و برای 

تمام این کشورها اطلاعات را ارسال و پیگیری کرده ایم. 

رقمی از فروش صادراتی شرکت ها بعد از نمایشگاه داریم؟
اصلا قابل اندازه گیری نیســـت؛ نه اینکه ما قادر به اندازه گیری نباشـــیم بلکه 
هیچ کســـی در دنیـــا قـــادر به اندازه گیری نیســـت. بعضی از نمایشـــگاه ها تنها 
حجـــم قراردادهای منعقدشـــده را گزارش می کنند. به عنوان مثال نمایشـــگاه 
بین المللی وارداتی چین بعد از برگزاری نمایشگاه رقم قراردادهای منعقدشده 
را اعلام می کند، فارغ از اینکه چه تعدادی از این قراردادها به نتیجه رسیده اند. 

چه قراردادهایی در نمایشگاه سال گذشته منعقد شد؟
در چهاردهمین نمایشگاه نانو درمجموع سه قرارداد صنعتی به امضا رسید. 
نخســـتین قرارداد امضاشـــده مربوط به فروش محصولاتی برای پوشـــش دهی 
یخته گری جعبه سرد  یخته گری بود که در تولید قطعه به روش ر ماهیچه های ر
مورد استفاده قرار می گیرد که در صنعت قطعه سازی خودرو کاربرد دارد. دومین 
قرارداد نیز مربوط به فروش محصول ورق های نانویی فومیزه PVC برای استفاده 
در داخل ساختمان ها به منظور کابینت سازی و طراحی دکوراسیون داخلی بود. 
قرارداد سوم هم مربوط به فروش طرحی بر پایه قطعات پیش ساخته بتنی مدولار 
با استفاده از بتن خودتراکم نانویی بود که در ساختمان سازی و ایجاد مقاومت 
دربرابر زلزله کاربرد دارد. علاوه بر این در نمایشگاه سال 1402 تفاهمنامه همکاری 
فناورانه ای نیز بین بنیاد علم و فناوری جمیلی و کانون مدیریت دارایی های 
یاســـت جمهوری در  فکـــری معاونت علمی، فنـــاوری و اقتصاد دانش بنیان ر
راســـتای تحقـــق اهداف علمـــی و فرهنگی و به منظور اعتـــلای فعالیت های 
پژوهشـــی منعقد شـــد. این درحالی اســـت که تعداد قراردادهای صنعتی در 
نمایشـــگاه ســـیزدهم در سال 1401 به ۷ قرارداد به ارزش 1130 میلیارد تومان بود 
و همچنین 6 قرارداد توسعه فناوری به ارزش 59 میلیارد تومان به امضا رسید. 

در نمایشگاه امسال منتظر چه اتفاقات جدیدی باشیم؟
در نمایشگاه امسال تقدیر از برترین شرکت های صادراتی نانو را برای اولین بار 
بعد از مدت ها خواهیم داشت که در روز نخست نمایشگاه برگزار خواهد شد. 
همچنین مانند سال های گذشته نیز در حاشیه برگزاری نمایشگاه رویدادهای 
B2B داخلی و خارجی را خواهیم داشـــت. امســـال سه دسته رونمایی شامل 
، رونمایـــی در حوزه میکرو و در حوزه توســـعه  رونمایـــی در حـــوزه فنـــاوری نانـــو

فناوری خواهیم داشت. 

برترین های صادراتی درواقع شـــرکت هایی اند که بیشـــترین صادرات را داشتند و 
در حوزه صادرات موفق تر عمل کردند. درست است؟

بله. در حوزه صادرات به مرور اطلاعات دقیق تری از شرکت ها آماده می شود. 
درحال حاضر همکاران در حال آماده سازی کارهای مقدماتی و تکمیل داده ها، 
گرفتن اطلاعات از شرکت ها، بررسی با بانک های اطلاعاتی موجود مانند گمرک 
و سایر امورند تا شرکت هایی که به عنوان برترین های صادراتی اعلام می شوند، 
صادرات واقعی را کامل انجام داده باشند. در حوزه فناوری نانو و حوزه میکرو 
نیز عقد قراردادهایی بین شرکت های صنعتی و شرکت های فناور و دانش بنیان 
خواهیم داشـــت. پنل هایی را هم در حوزه صادرات خواهیم داشـــت که یکی 
موضوع تامین مالی در حوزه صادرات اســـت. در حال رایزنی برای تایید پنل 
دیگریم. دو پنل نیز در حوزه صادرات برگزار خواهد شـــد. برای شـــرکت ها دو 
پنل نیز در حوزه صادرات برای کارگاه ها خواهیم داشـــت که بتوانند بیشـــتر با 
فضای صادرات آشنا شوند. درواقع پک موضوع صادرات، شامل چند بخش 
، پنل های حوزه  پذیرش هیات های خارجی، تقدیر از برترین های صادراتی نانو
صادرات، پنل های حوزه بازرگانی و کارگاه هایی در حوزه صادرات برگزار خواهد 
شد و هدف ما این است که شرکت ها را بیشتر همراه کرده و نظر آنها را جلب 

کنیم که به حوزه صادرات بیشـــتر توجه کنند. در نمایشـــگاه امسال هم تعداد 
شرکت های حوزه نانو و هم شرکت های حوزه میکرو افزایش پیدا کرده است. ما 
امسال روی موضوع تعاملات بین المللی، نشست سفرا را هم خواهیم داشت. 

نشست سفرا با چه چشم اندازی برگزار می شود؟
یـــادی در تهـــران مقیمنـــد. هـــدف مـــا این اســـت که بتـــوان کارهای  ســـفرای ز
دوجانبـــه ای را بـــا این گروه از ســـفرا تعریف کرد. مهم تریـــن لازمه ای که می توان 
برای کار دوجانبه با کشـــورها در نظر گرفت این اســـت که اول این کشـــورها به 
توانمندی ایران آشنا شود، اعتماد کنند و گام به گام این فرآیند شکل گیرد. این 
همکاری ها می تواند در حوزه های مختلفی چون حوزه آموزش، تبادل اســـتاد 
، حوزه R&D )تحقیق و توســـعه( مشـــترک، حوزه انتقال فناوری و  و دانشـــجو
حوزه فروش و صادرات محصولات باشـــد. فعالیت ســـتاد نانو از حوزه ترویج 
دانش آموزی آغاز شـــده و تا حوزه آموزش دانشـــگاهی، اســـتانداردها، ایمنی، 
گر زنجیره آخر را نیز صادرات در نظر بگیریم؛ ستاد  صنعت و بازار ادامه دارد و ا
در حال انجام طیفی از فعالیت هاست. درواقع، مدل همکاری ها وابسته به 
اینکه سفرا چه ذهنیت و آشنایی که با ایران و توانمندی های ما داشته باشند، 
می تواند متفاوت باشد. درواقع تلاش می شود در هر بخشی که کشورها تمایل به 
همکاری داشته باشند همکاری ها شکل گیرد. بعضی از کشور ها نیز گام به گام 
پیش می روند. با آموزش شروع می شود . آنها آرام آرام اعتماد می کنند بعد شما 
می توانید همکاری های دیگری را داشته باشید. به عنوان مثال بعضی کشورها  
به حضور اساتید در حوزه آموزش فناوری نانو از ایران علاقه مندند. بعضی از 
کشورها مانند چین برنامه های گسترده ای نه فقط با ایران دارند بلکه برای کار 
مشترک با بسیاری از کشورها علاقه مندند و صندوق راه ابریشم را برای حوزه 
R&D مشـــترک راه انداخته اند. بعضی از کشـــورها مانند کشـــورهای منطقه و 
کشـــورهای آفریقایی و حتی کشـــورهای شـــرق آســـیا به استفاده از محصولات 
ایرانی علاقه مندند. ما در این نشست ها توانمندی های ایران را معرفی و تلاش 
می کنیم با هر کشـــوری که علاقه مند اســـت به دنبال فتح باب برای همکاری 
مشترک باشیم. این نکته را هم اشاره کنم که تابه حال در حوزه فناوری نانو با 
کشـــورهای بســـیاری همکاری صورت گرفته که با توجه به این تجربه ها جای 

گسترش این همکاری ها وجود دارد. 

غرفه محصولات بدیع که سال گذشته برای رونمایی از محصولات جدید برقرار 
شد امسال هم فعال است؟

بلـــه. در نمایشـــگاه حداقـــل از 20 محصول رونمایی خواهد شـــد که در همین 
 ، غرفـــه محصـــولات بدیع نمایش داده می شـــوند؛ بخشـــی از آنهـــا در حوزه نانو
بخشـــی دیگر در حوزه توســـعه فناوری و محصولات بدیع و تعدادی دیگر از 
آنها نیز در حوزه میکرو فعالند. درواقع، نمایشـــگاه امســـال کارگروه صنعت و 
بـــازار از تعـــدادی محصول رونمایی می کند که در برنامه های کارگروه صنعت 
و بـــازار قـــرار می گیرد. حوزه برنامه میکرو هم محصولات حوزه میکرو و کارگروه 
توســـعه فناوری هم محصولات مربوط به خود را رونمایی خواهد کرد. در این 
میان، ساختار کاری کارگروه توسعه فناوری متفاوت از کارگروه صنعت و بازار 
است. صنعت بازار بیشتر با صنایع و شرکت های بالغ تر نانو در ارتباط است 
اما کارگروه توسعه فناوری بیشتر از سمت فناورها است. به عبارتی شرکت ها 
و تیم هـــای فناوری که محصـــول جدیدی دارند در این کارگروه قرار می گیرند. 
محصولات این شـــرکت ها قطعا دارای نوآوری اســـت یا این که در حد کلاس 

جهانی نوآوری بین المللی اند. 

این محصولات در کدام حوزه ها تولید شدند؟
در حوزه هـــای مختلفی چون حوزه ســـلامت، انـــرژی و حوزه میکروالکترونیک 

قرار دارند. 

کدام حوزه بیشترین تعداد محصولات را در غرفه محصولات بدیع دارد؟
هنوز نهایی نشده به همین دلیل نمی توان با قطعیت گفت. مبنای ما بر این 
اســـت که با توجه به اینکه ثبت نام بیشـــتر شـــرکت ها در حال نهایی شـــدن و 
رو به اتمام اســـت مهرماه با فراغت بال می توانیم این مباحث را نهایی کنیم. 
اتفاق خوبی که امســـال در نمایشـــگاه قرار اســـت بیفتد تهیه کردن محتوای 
آماده از محصولاتی است که قرار است رونمایی شوند، به طوری که به دنبال آن 
هستیم کاتالوگ رونمایی محصولات را تا پیش از شروع نمایشگاه آماده کنیم. 

برای ارائه دستاوردهای علمی نانو هم در نمایشگاه برنامه ریزی شده است؟
کز  بلـــه. قـــرار اســـت در بخش توســـعه فناوری بخشـــی از طرح هایی کـــه در مرا
رشد دانشگاه ها پذیرفته شده و مورد تایید قرار گرفته در نمایشگاه به نمایش 

گذاشته شود. 

پروژه های مراکز رشد در حد طرحند یا به محصول رسیده اند؟
 MVPیا حداقل )Prototype( یم که یک نمونه اولیه در نمایشگاه پروژه هایی دار
هستند، به طوری که از حالت ایده خارج شده و کار روی آن انجام شده و در 
مرکز رشد استقرار پیدا کرده است. کارگروه توسعه فناوری ستاد نانو در حال 
تلاش برای معرفی این موضوع است و کارگروه توسعه سرمایه های انسانی ستاد 
نانو نیز پیگیر معرفی پژوهش های ماموریت محور است. تمامی موارد تاییدشده 
این پژوهش ها را ستاد نانو در گزارش عملکرد سالانه خود اعلام می کند. ما در 
بخش B2B در حال انجام کاری به منظور به همرســـانی هســـتیم. امســـال قرار 
اســـت پیش از ورود بازدید کنندگان به نمایشـــگاه، اســـامی شرکت ها را همراه 
یم. تعدادی از  با هلدینگ ها و شـــرکت های بزرگ صنعتی به اشـــتراک بگذار
هلدینگ هـــای صنعتـــی برای حضور در این رویدادها اعلام آمادگی کرده اند. 
این مجموعه های بزرگ صنعتی تقاضاهای فناورانه خود را در اختیار شبکه 
تبادل فناوری قرار می دهند و ما نیز توانمندی شـــرکت های فناور را با آنها به 
اشـــتراک گذاشـــته و تلاش می کنیم بین این مجموعه ها ارتباط ایجاد کنیم تا 
فضای تعاملی بین شـــرکت های بزرگ و شـــرکت های صنعتی با شـــرکت های 
نانویی دانش بنیان شـــکل بگیرد. موضوع دیگر این اســـت که امکان دارد یک 
تقاضای صنعتی وجود داشته باشد که در کشور برای آن فناوری موجود نیست. 
گر متقاضی این فناوری پای کار باشـــد، این موضوعات در ســـاختار شـــبکه  ا
یت محور  تبادل فناوری تبدیل به چالش فناوری یا تبدیل به موضوعات مامور

با پیگیری کارگروه سرمایه های انسانی ستاد نانو می شوند. 

برای حضور دانشـــگاه ها و بازدید دانشـــجویان داخلی و خارجی چه برنامه ای 
دارید؟

بـــه دلیـــل اهمیتـــی که به شـــرکت ها داده ایم، تعـــداد دانشـــگاه های حاضر در 
کنون حضور دانشگاه آزاد، صندوق دانشگاه  یاد نیست اما تا نمایشگاه خیلی ز
آزاد و صندوق دانشـــگاه تهران و صندوق فناوری نانو قطعی شـــده اســـت. از 
نظـــر تـــور دانشـــجویان، بنیاد آموزش فناوری نانو مســـئولیت برگـــزاری تورهای 
دانشجویان داخلی و به خصوص دانشجویان خارجی را که در ایران تحصیل 

می کنند، برعهده دارد. 
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